
 NOTATKA
z posiedzenia Komisji Obrony Narodowej

Data posiedzenia: 10 grudnia 2009 r.

Nr posiedzenia: 55

Posiedzeniu przewodniczył: senator Stanisław Zając – przewodniczący komisji.

Porządek posiedzenia: 1. Informacja Najwyższej Izby Kontroli o wynikach kontroli realizacji
zobowiązań offsetowych wynikających z kontraktu na zakup samolotów F-16.

2. Informacja Ministra Gospodarki oraz Ministra Obrony Narodowej na temat
stanu realizacji zobowiązań offsetowych wynikających z realizacji kontraktów
na zakup uzbrojenia i sprzętu wojskowego.

3. Informacja Ministra Gospodarki o stanie prac nad przygotowaniem strategii
offsetowej.

W posiedzeniu uczestniczyli: − senatorowie członkowie komisji: Stanisław Bisztyga, Henryk Górski, Maciej
Grubski, Piotr Kaleta, Maciej Klima, Bronisław Korfanty, Waldemar Kraska,
Stanisław Zając,

− zaproszeni goście:
− Ministerstwo Obrony Narodowej:

− podsekretarz stanu Marcin Idzik,
− zastępca Szefa Sztabu Dowództwa Sił Powietrznych gen. bryg. Jerzy

Fryczyński,
− dyrektor Departamentu Zaopatrywania Sił Zbrojnych w Ministerstwie

Obrony Narodowej płk Jerzy Pikuła,
− pełnomocnik MON ds. Programu Wdrażania na wyposażenie Sił

Zbrojnych Samolotu Wielozadaniowego płk Andrzej Wąsiewicz, ,
− specjalista w Departamencie Prasowo- Informacyjnym Magdalena Gierat,
− specjalista w Oddziale Prac Parlamentarnych w Departamencie Prawnym

Przemysław Nozdryn-Płotnicki,
− Najwyższa Izba Kontroli:

− wiceprezes Stanisław Jarosz,
− dyrektor Departamentu Gospodarki, Skarbu Państwa i Prywatyzacji

Andrzej Otrębski,
− wicedyrektor Departamentu Gospodarki, Skarbu Państwa i Prywatyzacji

Andrzej Sowiński,
− dyrektor Departamentu Obrony Narodowej i Bezpieczeństwa

Wewnętrznego Włodzimierz Zegadło,
− specjalista w Departamencie Obrony Narodowej i Bezpieczeństwa

Państwa Sławomir Marciniak,
− Ministerstwo Gospodarki:

− podsekretarz stanu Dariusz Bogdan,
− dyrektor Departamentu Programów Offsetowych Hubert Królikowski,

− Ministerstwo Skarbu Państwa:
− dyrektor Departamentu Nadzoru Właścicielskiego i Prywatyzacji V Adam

Niemiec,
− Biuro Bezpieczeństwa Narodowego:

− szef Zespołu Analiz i Ocen w Departamencie Systemu Obronnego płk
Roman Lewandowski.
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Przebieg posiedzenia:
Ad. 1, 2, 3. Informację o wynikach kontroli Najwyższej Izby Kontroli w sprawie realizacji umów offsetowych

zawartych w związku z kontraktem na zakup samolotów wielozadaniowych F-16 przedstawił
Wiceprezes NIK Stanisław Jarosz. We wnioskach pokontrolnych sformułowanych przez Najwyższą
Izbę Kontroli wskazano przede wszystkim na potrzebę wypracowania metodyki oceny
wykorzystania offsetu do celów restrukturyzacji i wspierania spółek przemysłowego potencjału
obronnego. Zalecenia Izby są skierowane zarówno do przedsiębiorców, jak i do strony rządowej,
reprezentowanej przez Ministerstwo Gospodarki. Najwyższa Izba Kontroli wskazała m.in. na
potrzebę: podjęcia działań, których celem jest zapewnienie realizacji offsetu zgodnie ze zgłoszeniem
offsetodawców przy zawieraniu umowy oraz niezbędnej staranności offsetobiorców przy zawieraniu
umów biznesowych. Doświadczenia dotychczasowych umów wskazują, że offset bezpośredni jest
najbardziej efektywny.
Informację o realizacji i problemach związanych z wykorzystaniem omów offsetowych przedstawili
podsekretarz stanu w Ministerstwie Gospodarki Dariusz Bogdan oraz dyrektor Departamentu
Programów Offsetowych Hubert Królikowski. Przedstawiciele Ministerstwa Gospodarki wskazywali
na kierunki działań, które uatrakcyjniały offset jako skuteczną metodę wspierania rozwoju
przedsiębiorstw przemysłowego potencjału obronnego (ppo). Wiceminister gospodarki Dariusz
Bogdan zapewnił senatorów, że prace nad dokumentem dotyczącym strategicznych kierunków
offsetu zostaną zakończone do końca roku. Dokument zostanie przekazany senatorom.  Informację
uzupełnił reprezentujący Ministerstwo Obrony Narodowej podsekretarz stanu Marcin Idzik.
W dyskusji senatorowie: Stanisław Zając, Maciej Grubski, Bronisław Korfanty, Maciej Klima
i Waldemar Kraska skierowali pytania do Ministra Gospodarki. Pytania dotyczyły przede wszystkim
skuteczności offsetu jako instrumentu wspierającego podmioty przemysłowego potencjału
obronnego, przyczyn przypadków niepowodzenia w realizacji niektórych umów offsetowych oraz
działań podejmowanych przez rząd.
Przedstawiciel Ministerstwa Gospodarki podsekretarz stanu Dariusz Bogdan zgodził się z uwagami
NIK. Wyjaśnił ponadto, że potknięcia w realizacji niektórych umów offsetowych wynikają
w znacznej mierze z braku doświadczenia zarówno przedsiębiorców, jak i strony rządowej.
W ocenie ministra offset przyniósł wiele pozytywnych zmian w działalności przemysłowego
potencjału obronnego.
Komisja podjęła decyzję, aby dyskusję nad nad strategicznymi kierunkami polityki offsetowej podjąć
w późniejszym terminie.

W posiedzeniu komisji nie uczestniczyły osoby wykonujące działalność lobbingową.

Sporządzono w Biurze Prac Senackich


